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علي نصيريان:

آنچه ما را تا به امروز حفظ كرده زبان و فرهنگ است
 اولين كلاس تئاتر را در سال ۲۹ رفتم و عمر خود را براي تئاتر گذاشتم 

و كار ديگري جز بازيگري و تئاتر و سينما نكردم

ه�زاران س�ال پي�ش فردوس�ي ش�عري س�روده ك�ه 
م�ا هن�وز ه�م آن را مي خواني�م و هن�ر همين اس�ت؛ 
نگه دارنده و حفظ كنن�ده. هر اتفاقي بيفت�د، هنر و ادب 
اين مملكت ما را ب�ه هم پيوند مي ده�د و حفظ مي كند. 
علي نصیریان در نشست صمیمانه با اعضاي باشگاه مخاطبان 
موزه سینما که در س��الن فردوس این مجموعه برگزار شد، 
گفت: اولین کلاس تئاتر را در سال ۲9 رفتم و عمر خود را براي 
تئاتر گذاشتم و کار دیگري جز بازیگري و تئاتر و سینما نكردم. 
هنر همین است؛ اگر کسي وارد حیطه هنر مي شود، صحبت دو 

یا چند سال نیست، بلكه صحبت از یك عمر است. 
نصیری��ان درب��اره مواجهه ب��ا نقش هاي مختل��ف و تنوع 
بازي هایش نیز گفت: تمایزهای��ي که در نقش ها مي بینید، 
طبیعي است و اگر نباشد اشتباه اس��ت. من همیشه کار را 
جدي مي گیرم. به نظرم تئاتر تنها یك نویسنده ندارد، زیرا 
نویسنده بعدي کارگردان است که با تألیف و کارگرداني خود 
متن را بازنویسي مي کند و سومین نویسنده بازیگر است که 

با کار و اجرایش مي نویسد. 
نصیریان ادامه داد: همیشه کار براي من جدي بوده و در این 
مورد همیشه به خودم سخت مي گرفتم، برخلاف بسیاري 
از بازیگران که کارش��ان را ج��دي نمي گیرن��د. از نظر من 
بازیگري یكي از دشوارترین کارهاي دنیاست، چون بازیگر 
در یك موقعیت خطیري قرار مي گیرد و باید روي نقشي با 
خصوصیات رواني و جامعه شناس��انه متمرکز شود. سختي 
کار از آن جهت است که باید نقشي را بسازید و روي صحنه 
آن را تجسم و در عین حال تظاهر کنید. همه تكنیك هاي 
بازیگري براي این است که چگونه بهتر تظاهر کنیم تا در برابر 
هزاران چشمي که شما را نگاه مي کند، باورپذیر باشد و همه 

این کارها نیازمند آگاهي است. 
وي توضیح داد: هنوز هم وقتي کاري جدید به من پیشنهاد 
مي دهند، سر کلاس اول مي نشینم و از اول شروع به خواندن، 
تحقیق و تمرین مي کنم. کار با خود یكي از کارهاي مهم در 
بازیگري است. شما با خود در خلوت باید کار و تمرین کنید، 
به نكاتي برسید و بعد در جمع آن را مطرح کنید. باید بدانید 

که بازیگري به این سادگي نیست. 
بازیگر مجموعه »هزاردستان« درباره نقش جایزه در زندگي 
یك بازیگر گفت: جایزه جایگاه جدي و اثربخشي براي آدمي 
مثل من ندارد. البته از دریافت آن خوشحال مي شوم، اما زیاد 
تأثیرگذار نیست. زماني که تئاتر را شروع کردیم، اصلًا به فكر 
اسم و رسم و دریافت جایزه نبودیم، نمي دانم هنر بازیگري 
براي ما چه جاذبه اي داشت که به این موارد فكر نمي کردیم. 
پیشنهاد نمي دهم که شما هم اینگونه باشید، چراکه زمانه 
عوض شده است. مهم این است که کار خود را جدي بگیرید. 
بازیگري کاري خلاقانه و دش��وار است که زحمت و تلاش و 
البته لذت دارد. اولین کسي که از کار لذت مي برد، خودتان 

هستید و این لذتي ماندگار است. 
وي همچنین درباره حضورش در فیلم سینمایي »ستارخان«، 
ساخته علي حاتمي نیز گفت: علي حاتمي، فیلمنامه ستارخان 
را پیشنهاد داد و من به او گفتم علاقه اي به بازي در یك فیلم 
اکشن و جنگي ندارم و حاتمي گفت فیلم من اکشن نیست. 
کار با علي حاتمي همیشه برایم مطلوب بود، اما فكر مي کنم این 

فیلم آنطور که باید نظر مردم را به خود جلب نكرد. 
داری��وش مؤدبیان، کارگ��ردان و نمایش��نامه نویس هم در 
بخش��ي از این نشست گفت: دوس��تي که با آقاي نصیریان 
دارم به بیش از 60 سال پیش برمي گردد. با کارهاي ایشان 
در تئاتر، تلویزیون و برنامه هاي اداره هنرهاي دراماتیك آشنا 
بودم. یكي از مكتب هایي که تئات��ر را از آن طریق آموختم، 
برنامه هایي بود که در سال ۱339 با کارگرداني علي نصیریان 
برگزار مي شد و من تماشاگر این دوره ها بودم و در آنجا براي 
نخس��تین بار ایش��ان را از نزدیك دیدم. او همیشه به موقع 
س��رکار حاضر مي شد و هنوز هم وقت ش��ناس هستند. آن 
زمان ۱4 س��اله بودم و این برخورد برایم بسیار سازنده بود، 
آنقدر که راه خود را از آن زمان پیدا کردم و این دوستي براي 

من بسیار ارزشمند است.

تصويربرداري »مجنون« تمام شد

بازيگر برنده سيمرغ  با نقش شهيد زين الدين به »فجر ۴۲« مي آيد
در قالب كتاب »من هم دلم گريه مي خواست« منتشر شد

داستان گريه هاي پنهان يك سياه باز در دوران دفاع مقدس
س�جاد بابايي كه س�ال گذش�ته براي ايفاي نق�ش در فيلم 
سينمايي »استاد«، س�يمرغ بهترين بازيگري را از آن خود 

كرده بود، امس�ال با ايف�اي نقش ش�هيد زين الدين در 
فيل�م »مجن�ون« در جش�نواره فجر حض�ور دارد. 
فیلم سینمایي »مجنون«، تازه ترین محصول سازمان 
سینمایي اوج به تهیه کنندگي عباس نادران و کارگرداني 
مهدي ش��اه محمدي با روایتي از زندگي شهید مهدي 

زین الدین ب��راي رونمایي در چهل ودومین 
جشنواره فیلم فجر آماده مي شود. 
ش��اه محمدي که بعد از سال ها 

تجرب��ه فعالی��ت در ح��وزه 
س��ینماي مس��تند، اولین 
فیلم بلند س��ینمایي خود 
را کارگردان��ي مي کن��د، 
تصویربرداري »مجنون« 
را به تازگ��ي ب��ه پایان 
رسانده است و فیلم در 
مرحل��ه پس تولید قرار 

دارد. 
ایف��اي نقش اصل��ي این 

فیل��م، یعني ش��هید مهدي 
زین الدین را سجاد بابایي برعهده 
داشته اس��ت.  بابایي که پیش از 

این با ایفاي نقش در س��ریال هاي 

»خسوف« و »س��قوط« در ش��بكه نمایش خانگي به شهرت 
رسیده بود، در کارنامه خود ایفاي نقش در فیلم هاي سینمایي 
»تومان« و »مرد بازنده« را هم داشت و سال گذشته 
با فیلم »استاد« توانست س��یمرغ بلورین بهترین 

بازیگر نقش مكمل را کسب کند. 
عباس ن��ادران هم ک��ه تهیه کنندگي »مجنون« 
را برعهده دارد در مق��ام تهیه کننده ت��ا به امروز 
فیلم هایي همچون »ش��اه کش« و »ش��ادروان« را 
به سرانجام رس��انده اس��ت و این پروژه اولین 
هم��كاري او با س��ازمان اوج محس��وب 
مي ش��ود.  »مجنون« در آبادان مقابل 
دوربین رفته است و تازه ترین تلاش 
س��ینماي ای��ران ب��راي پرداخت��ن 
ب��ه ش��هداي ش��اخص انق��لاب و 
دفاع مقدس محس��وب مي ش��ود.  
ش��هید مهدي زین الدین، فرمانده 
لشكر ۱7علي ابن ابیطالب در دوران 
دفاع مقدس و از فرماندهان ارشد 
سپاه پاس��داران در طول جنگ 
تحمیلي بود که در س��ال 63 در 
منطقه سردشت در پي 
درگیري مس��تقیم با 
نیروهاي مسلح دشمن در سن ۲5سالگي 

به شهادت رسید. 

»من هم دلم گريه مي خواس�ت« در دفتر فرهن�گ و مطالعات پايداري 
استان گلستان تهيه شده كه به موضوع حضور گروه نمايش هاي كمدي 

استان گلستان در جبهه هاي جنگ تحميلي پرداخته است. 
کتاب »من هم دلم گریه مي خواس��ت«، مروري ب��ر زندگي هنرمند فقید 
عطاءالله صفرپور و نمایش روحوض��ي در جبهه هاي جنگ تحمیلي به قلم 

حجت شاه محمدي در انتشارات سوره مهر به چاپ رسید. 
کتاب از دو بخش تشكیل شده است، بخش اول با نام »سیر زندگي از تولد تا 
مرگ« به زندگینامه عطاءالله صفرپور، هنرمند سیاه باز فقید گرگاني مي پردازد. 
بخش دوم کتاب هم با عنوان »جیجك علیشاه در جبهه هاي جنگ تحمیلي« به 
حضور سیاه بازان گرگاني در میدان جنگ و در میان رزمندگان اسلام اشاره دارد.  
گروه نمایشي روحوضي گرگان بیش از تصور بینندگان و منتقدان توانسته بود 
در زمان خود رتبه اي در خور توجه کسب کند، به همین دلیل مرحوم صفرپور در 

دو نوبت آنها را همراه گروه نمایشي خود به جبهه هاي جنگ مي برد. 
»من هم دلم گریه مي خواست«، داستاني است توأمان با خنده و گریه که 
هر خواننده اي را تحت تأثیر قرار مي دهد، روایتي واقعي از تلاش یك گروه 
نمایش روحوضي براي تقویت روحیه رزمن��دگان در خط مقدم جبهه ها. 
کساني که شاید تا امروز از حضورشان در جبهه هاي جنگ بي اطلاع بودیم، 
اما با ساخت سلاحي از خنده و شادي روحیه رزمندگان را در برابر دشمنان 

و قوي ترین سلاح ها حفظ مي کردند. 
شاه محمدي سعي کرده در کنار رسالت خود در جهت معرفي عطاءالله صفرپور، 
مخاطب را با هنر نمایش هاي روحوضي که گون��ه اي از نمایش هاي قدیمي 
و شادي آور ایراني است، آش��نا کند.  در فصل پایاني کتاب مشخصات فردي، 
فهرستي از فعالیت هاي »آموزشي و تخصصي«، »س��ریال، فیلم، تله تئاتر« 
»تقدیرنامه ها«، سوابق در »روزنامه ها، مجلات و خبرگزاري ها«، اسناد و مدارک 
و عكس هاي مرحوم صفرپور به همراه منابع و مآخذ آورده شده است.  یكي از 
غم انگیزترین بخش های کتاب زماني است که صفرپور براي خط شكنان گردان 
مسلم نمایشي خنده دار اجرا مي کند، خط شكناني که بیشتر نوجوان هستند. 

در بخشي از کتاب مي خوانیم: هیچ واژه اي قادر به ساختن جمله اي نیست که 
حس آن لحظه ما را بنویسد. شب سختي بود، به راحتي مي شد بغض را توي 
گلوي تك تك دوستان دید. مقابلمان گروهي نشسته بودند و مي خندیدند که 
آگاهانه مي دانستند رشته عمرشان کوتاه است. چقدر شیرین مي خندیدند. 
قهقهه که سر مي دادند هرچند نفر یكي مي شدند و صدایشان فضا را پر مي کرد. 
امان از وقتي که دلت پر از بغض هاي باز نشده باشد و بخواهي کسي را بخنداني. 
ش��اید این لحظه از ناب ترین لحظات عمر من بود که اگر موقعیتي دس��ت 
مي داد، بغض هایي را که سال ها در گلویم ماسیده بود، بیرون مي ریختم و فریاد 

مي کشیدم: »آهاي مردم، به  خدا منم دلم گریه مي خواد.«

»شهيداردهال«سریالمیشود

    کتاب    سینما

     چهره
علي بن محمدباق�ر)ع( ش�خصيت والاي�ي 
دارد و چن�د ويژگ�ي ب�ه ايش�ان عظم�ت 
بخشيده اس�ت؛ اولين ويژگي اين است كه او 
سفير بي واسطه امام محمدباقر )ع( بوده است. 
حمیدرضا مقدم فر در نشس��ت خبري نخستین 
کنگره بین المللي بزرگداش��ت ش��هید اردهال، 
امامزاده حضرت علي بن امام محمد باقر علیه السلام 
گف��ت: وجود مب��ارک و مق��دس ای��ن امامزاده 
واجب التعظیم، علي بن محم��د باقر، در نزدیكي  
شهر کاشان داراي اهمیت بسیار است؛ متأسفانه 
ایشان در عرصه عمومي و در بین شیعیان، آن چنان 
معروف و مشهور نیست. ایش��ان گوهري تابناک 
و وجودي نوراني اس��ت که خداوند او را به عنوان 
نعمتي بزرگ در ایران به ما عطا کرده اس��ت، اما 
متأسفانه آنطور که باید، شناخته شده نیست. یكي 
از اهداف اصلي این کنگره این است که این سفیر  
بزرگ اهل بیت در ایران را به مسلمانان، خصوصاً 

جامعه تشیع معرفي کند. 
وي اضافه کرد: این امامزاده شخصیت والایي دارد 
و چند ویژگي به ایش��ان عظمت بخشیده است؛ 
اولین ویژگي این است که او سفیر بي واسطه امام 
محمدباقر )ع( بوده است؛ همانطور که مي دانید مردم 
کاشان در زمان امام محمد باقر علیه السلام از امام 
پنجم شیعیان درخواست مي کنند تا نماینده اي 
تام الاختیار را که عالم باش��د، به این منطقه اعزام 
کنند و ایشان نیز یكي از فرزندان خود را به عنوان 
نماینده و سفیر اهل بیت به کشور ایران و منطقه 
کاشان اعزام مي کنند، بنابراین مي توان گفت که 
ایش��ان آنچنان مقام و منزلت بالایي داشته که به 

عنوان سفیر امام معصوم)ع( معرفي شده است. 
مقدم فر درباره دومین ویژگي امامزاده علي بن محمد 
باقر گفت: یكي دیگر از خصوصیات بارز ایشان این 
اس��ت که عالم و فقیه بزرگي بوده است. مي توان 
گفت بعد از امام صادق علیه السلام، افضل فرزندان 
امام محمد باق��ر)ع( از نظر علمي، ای��ن امامزاده 
عظیم الشأن است. سومین ویژگي ایشان مقام تبلیغ 
و ترویج است. او اقامه نماز جمعه داشته و وظیفه 
مهم تبلیغ و ترویج معارف مذهبي حقه تشیع را در 
منطقه کاشان انجام مي داده است؛ بنابراین نقش 
ایشان در عمق بخشي و گسترش مذهب تشیع 
بسیار مؤثر و مهم بوده و شاید بتوان گفت شیعیان 

ایران مدیون این وجود شریف هستند. 
    شباهت شهادت به ماجراي عاشورا

مقدم ف��ر خاطر نش��ان ک��رد: ویژگ��ي چهارم، 
مقام جهاد اس��ت. با توجه به ش��أن و منزلت و 

آثار عظیم فرهنگي ایش��ان، حكام جور و ظلمه 
زمان و دش��منان اس��لام این تأثیر را در منطقه 
مي دیدند  و طبیعتاً  قصد جانش را مي کنند و براي 
کشتنش سپاهي را گسیل مي کنند. نبرد عظیمي 
درمي گیرد و در نهایت این امامزاده عظیم الشأن 
در نهایت مظلومیت به شهادت مي رسند. ماجراي 
شهادت ایشان شباهت زیادي به شیوه شهادت 
جدشان امام حسین علیه الس��لام در روز عاشورا 
دارد. در مش��هد اردهال به جز حرم مطهرشان، 
مقامي به نام قتلگاه که محل جدا کردن سر مطهر 

از بدنشان است نیز وجود دارد. 
رئیس ستاد برگزاري کنگره بزرگداشت امامزاده 
علي بن محمد باقر تأکید کرد: این ش��خصیت در 
بین صدها و هزاران امام��زاده بزرگوار که به مثابه 
منظومه اي درخشان بروز و ظهور دارند، برجستگي 
دارد، اما متأسفانه آنچنان که باید و شاید شناخته 
نشده اند. مقام معظم رهبري فرمودند امامزادگان 
هر کدام قطب فرهنگي هستند بي تردید، یكي از 
اقطاب بزرگ فرهنگي، این امامزاده است که باید 

معرفي و شناخته شود. 
مقدم فر با اشاره به ویژگي هاي منحصر به فرد این 
رویداد گفت: هدف این کنگره معرفي و شناساندن 
امامزاده عل��ي بن محمد باق��ر)ع( اس��ت؛ البته با 
کنگره هاي معمول که در کش��ور برگزار مي شود، 
تفاوت هایي دارد. در کنگره هایي که به طور متعارف 
در کشور برگزار مي شود، تلاش هاي زیادي صورت 
مي گیرد و همایش نهایي در یك روز برگزار می شود، 
اما در این کنگره متفاوت عمل کردیم؛ از چند ماه 
پیش، بخش هاي اصلي کنگره کار خود را آغاز کرده، 
3۲کمیته در موضوعات مختلف  فرهنگي، هنري، 
علمي  و پژوهشي  تش��كیل  و حدود یك سال کار و 
تلاش مستمر براي برگزاري کنگره دیده شده است. 
وي اضافه کرد: باید تأکید کنم این کنگره حداقل 
در پنج، شش کشور منطقه و فرامنطقه برگزاري 

مراسم خواهد داشت. 
    سريال امامزاده   مشهد اردهال ساخته مي شود
مقدم فر از برنامه ریزي ها براي س��اخت فیلم و 

س��ریال درباره علي بن محمد باقر)ع( خبر داد 
و گفت: پیش بیني کردی��م که تولیدات هنري 
متعددي اعم از فیلم مستند، سریال  و انیمیشن 
 درباره ایشان ساخته شود. شاید بعضي از آنها در 
طول یك سال برگزاري کنگره به نتیجه برسد 
و البته برخي زمان بیش��تري براي رسیدن به 
تولید نهایي احتیاج داش��ته باشد. معتقدم اگر 
سریالي از زندگي ایشان تولید شود، حتماً یكي 
از تولیدات نمایشي جذاب  تاریخي خواهد بود. 
زندگي و سیره ایشان جذابیت هاي فراواني دارد 
و مملو از الگوهاي زیبا در سبك زندگي و معارف 

دیني است. 
وي در بخش پایان��ي صحبت هاي خود ضمن 
دعوت از مردم و نیز اهالي رس��انه براي حضور 
در بارگاه ملكوتي امامزاده علي بن محمد باقر 
در مش��هد اردهال گفت: حال و هواي معنوي 
عجیبي بر این مكان نوراني حاکم است. این حرم 
مطهر در دل کوه واقع شده و در 35 کیلومتري 

شهر کاشان قرار دارد. 
    امامزادگان جزئي از هويت ايراني اسلامي 

هستند
محمدحسین رجبي دواني، دبیر علمي کنگره 
نیز در بخشي از این نشست گفت: سرزمین پاک 
ایران اسلامي این افتخار را دارد که در بین همه 
بلاد اسلامي میزبان بالاترین تعداد از امامزادگان و 
خاندان مكرم پیامبر اسلام باشد. این موضوع یكي 
از نعمت هاي بزرگ الهي است که به ایرانیان داده 
شده است. با اینكه خاستگاه اصلي امامزادگان در 
درجه اول مدینه و سپس در عراق بوده است، اما 
این تعداد از نوادگان رسول خدا در هیچ جایي از 
بلاد اسلامي دیده نمي شود. این موضوع به دلیل 
عشق و محبت فراوان ایرانیان به خاندان عصمت 

و طهارت است. 
وي عنوان ک��رد: حتي زمان��ي که اکث��ر ایران 
مذهب غیرشیعه داشت، براي امام حسین)ع( و 
اهل بیت)ع(، مراس��م عزاداري برگزار مي کردند 
و بدین وس��یله ارادت خود را نش��ان مي دادند. 
س��ندي از یكي از علماي بزرگ شیعه داریم که 
در آن عزاداري ه��اي ایرانیان غیرش��یعي براي 
امام حسین)ع( را تشریح مي کند. او مي گوید در 
آن زمان مردم همدان س��ني بودند، اما عزاداري 
بسیار باشكوه مردم این منطقه باعث شگفتي زیاد 

مردم قم شد که مذهب شان شیعه بود. 
 رجبي دوان��ي درباره امام��زاده علي بن محمد 
باقر گفت: ایشان نخستین امامزاده  بلافصل در 
ایران است. او مستقیماً فرزند امام معصوم است 
و تا پیش از ورود ایش��ان به ای��ران، هیچ فرزند 
بلاواس��طه اي از امامان معصوم)ع( را نداشتیم 
که به ایران ورود کرده باش��ند و در کش��ورمان 
به شهادت برسند. البته این افتخار را داریم که 
میزبان علي بن موسي الرضا)ع( و دیگر فرزندان 

پاک امام کاظم)ع( در ایران هستیم. 
وي با اشاره به برگزاري این کنگره بزرگ گفت: 
این همایش ب��راي معرفي هر چه بیش��تر این 
امامزاده جلیل القدر برگزار مي ش��ود و به دنبال 
تبیین نقش مهم امامزادگان در گسترش شیعه 
در ایران و جای��گاه والاي آن��ان در عرصه هاي 
مختلف هستیم. ما امامزادگان را جزئي از هویت 
ایراني اسلامي خود مي دانیم و به برکت آنهاست 

که تمدن ساز شده ایم.

پيش بين��ي كرديم ك��ه توليدات 
هن��ري متع��ددي اع��م از فيل��م 
مستند، سريال  و انيميشن  درباره 
علي بن محمدباقر)ع( ساخته  شود

امام سجاد )ع(: 
حق دانش آن اس�ت كه با 
پوش�اندن لذت ها و راندن 
شهوت ها دلت را براى آن، 
فارغ س�ازى و ذهن�ت را 
آماده و گوشت را ياددارنده 

و هوشت را تيز كنی. 
احقاق الحق: ج ۱۲ ص ۱۱۷

جايخاليادواردوآنيلي
درخيابانها

 نامگذاري خیابان ها یكي از روش هاي فرهنگ سازي عمومي در 
جامعه است. جامعه اسلامي و تاریخ تشیع پر از شخصیت هایی 
است که شناخت و ذکر نام و یاد آنها ضروري و لازم است؛ شناختي 
که اگر نباشد، مانند اغتشاشات اخیر، بستر تحریك نوجوانان به 
پشتیباني هیاهوي ماهواره ها مي شود، چراکه این شخصیت ها 
هویت ملي و بین المللي ما را ساخته اند. در طول هشت سال دفاع 
مقدس چهره هاي بزرگي داشته ایم که متأسفانه بعد از گذشت 
سي و اندي سال هنوز ناشناخته مانده اند، افرادي که گاه با حسرت 
متوجه مي ش��ویم از همین مرز و بوم بوده اند و در همین دوران 
معاصر زیسته اند، مانند شهید عبدالرسول زرین  تك تیرانداز برتر 
جهان که با 3 هزار ش��لیك موفق، بهترین تك تیرانداز هاي دنیا 
هم به گرد پایش نمي رسند، اما این شهید قرآني ) او معتقد بود 
که هر چه کرده به مدد قرآن و بخصوص دو آیه ش��ریفه وجعلنا 
... و ما رمیت. . . بوده(  تا همین چند سال پیش براي حتي جامعه 
نخبگاني ناشناس بود و خیلي ها هم که او را اصلًا نمي شناختند 
که چه اسطوره نظامي بوده است ! و نمي دانستند قبرش کجاست ! 
تا اینكه در سال ۲0۱4فیلم سینمایي درباره زندگي کریس کایل 
تك تیرانداز امریكایي ساخته شد؛ تك تیراندازي که 800 شلیك 
موفق داشته و هالیوود از او قهرمان و اسطوره جهاني ساخته بود. 
رهبر انقلاب به این موضوع اشاره کردند و پس از آن تازه برخي به 
یاد آوردند آب در کوزه و ما تشنه لبان مي گردیم.  ما شهید زرین را 
داریم. این موضوع براي شخصیت هاي مختلف دیني، اجتماعي، 
علمي و مهندس��ي ما هم تكرار شده اس��ت، مثل شهید محسن 
صفوي که فرمانده قرارگاه صراط مس��تقیم و فرمانده مهندسي 
جنگ ایران و عراق بود. او کارهاي دشوار زیادي در جنگ کرد که 
بسیاري هنوز انگشت به دهان مانده اند و البته از این متخصصان 
نخبه زیاد داریم، ولي از آن طرف در مهندسي فرهنگي کساني که 
بخواهند این هویت عظیم را به جامعه خودمان بلكه دنیا معرفي 

کنند، کم هستند. 
اخیراً شوراي ش��هر تهران با درخواس��ت مجموعه هاي فرهنگي 
براي نامگذاري افراد هویت بخش و اثرگذار یا مخالفت کردند یا در 
پیچ و خم برو کراسي کار را معطل نگه داشته اند. بهانه هم این است 
که خیابان ها براي نامگذاري کم هستند. یكي از این مجموعه هاي 
فرهنگي که چند بار از ش��هرداري تهران براي نامگذاري هدفمند 
درخواست کرده اس��ت، انجمن ش��هید ادواردو آنیلي است. بارها 
درخواست شده است  نام شهید رهیافته قرآن، ادواردو آنیلي را بر یكي 
از  خیابان هاي تهران بگذارند؛ موضوعي که تاکنون محقق نشده است. 
این موضوع در موارد دیگر هم صدق مي کند. خانه عزت الله انتظامي از 
سوي شهرداري خریداري شد تا موزه شود، اما با وجود پیگیري هاي 
زیاد خانواده علامه دواني، خانه این عالم که محل تفاسیر نهج البلاغه 

و تاریخ اسلام بوده است، مورد عنایت قرار نگرفت. 
بنابراین اگر شهرداري تهران مي خواهد در مقابل هتك حرمت 
به قرآن که این روزها در غرب باب شده عكس العمل مناسبي  از 
خود نشان بدهد، نامگذاري یكي از خیابان هاي اصلي تهران به نام 
شهید قرآني ادواردو آنیلي مي تواند اقدامي شایسته باشد. جواني 
که با وجود ثروت و مكنت بس��یار فقط با خواندن قرآن مسلمان 
شد و تا آخر عمر خود از پیام این کتاب آسماني محافظت کرد و 
در راه آن به شهادت رسید. نباید فراموش کرد که خداوند گاه در 
تهدیدها، فرصت هاي بزرگي را براي جهان اسلام ایجاد کرده است. 
این عداوت شیطاني مي تواند به فرصت بزرگي براي تبلیغ اسلام 
و قرآن تبدیل شود، اما سؤال آن اس��ت که آیا ما فقط با محكوم 
کردن و تجمع مي توانیم پاسخ هتك حرمت ها را بدهیم؟  عباس 
لاجوردي مستند ساز ایراني در مستند»کدام آزادي«جسورانه 
با تري جونز کشیش دیوانه امریكایي که قرآن را به آتش کشید 
و کاریكاتوریس��ت دانمارکي که پیامبر را به تمسخر گرفته بود، 
گفت وگو   و اثبات کرد و از زبان خودش��ان اعتراف گرفت که آنها 
هیچ وقت ق��رآن را نخوانده اند و این عداوت از جهل اس��ت. حال 
ما باید با نام و یاد افرادي مث��ل ادواردو آنیلي که با خواندن قرآن 
زندگي شان تغییر کرده به جنگ با آنها برویم که نامگذاري خیابان 

تنها یك روش آن است.

معصومه طاهري     یادداشت

علي بن محمدباقر)ع( سفير بي واسطه امام معصوم بود

زندگيجلال،مرگگلستان
وجملهفروغپشتیكعكس

ابراهیم گلستان در ۱0۱ سالي درگذشت، جلال آل احمد هم 
امسال ۱00ساله مي شود و فروغ فرخزاد نیز  حدوداً 90ساله؛ 
با این همه به نظر مي رسد که گلستان، پنج دهه پیش از مرگ 
مرد و آن دو نفر دیگ��ر، بیش از این مدت در پس  مرگش��ان 
زنده ان��د و همچن��ان در ادبی��ات، فرهنگ و حتي سیاس��ت 

میدان داري مي کنند! راز آن مرگ و این حیات چیست؟
به شهادت آثار و اس��ناد، نه گلس��تان به لحاظ دانش، قدرت 
تش��خیص، ذوق، قلم و تصویرس��ازي ناتوان بود و نه آن دو با 
فاصله اي زیاد از وي پی��ش افتاده بودند. حقیقت این اس��ت 
که صرف توانایي، کس��ي را مانا نمي کند و به چش��م خلق الله 
نمي آورد. بسا مراودان متقدم و متأخر گلستان، او را با صفاتي 
چون  پرمدعا، خودبین، برتري طلب، منفعت جو، برج عاج نشین 
و بددهان و الخ به خاطر مي آورند. در سالیان اخیر هنگامي که 
این داوري ها به گوش مرحوم مي رسید، خود به تجسم عملي 
این سیاهه مبدل مي شد و آنگاه نس��ل هاي بعد نیز  ماوقع را 
در پی��ري اش مي دیدند! علاوه بر این، سفارشي س��ازي براي 
کنسرس��یوم نفتي پس از ۲8 مرداد، او را از چشم بسا اهالي 
فرهنگ و سیاس��ت انداخت  تا جایي ک��ه کارهاي بعدي وي 
را - که رگه های��ي از انتقاد یا پیش بیني آین��ده را نیز در خود 
داشت- کمتر کسي جدي گرفت. در همین حال و هوا بود که 

او از ایران رفت و دیگر بازنگشت. 
مخلص کلام اینكه به قول آل احمد، گلستان  اشرف مخلوقات  
بود و هم از  این روي  در عرصه فرهنگ، روشنفكري و جامعه، 
چندان نتوانس��ت فضایي را به خویش اختصاص دهد و با آن 

ماندگار شود. 
تصویر ضمیمه، عكسي منتشر نشده است از ابراهیم گلستان 
در دوره اقامت در ایران که از س��وي همس��ر مهرداد فرخزاد، 
برادر فروغ فرخزاد منتشر شده است. جالب اینجاست که فروغ 
فرخزاد در پشت این عكس نوشته است:»من این مرد را دوست 

مي داشتم، افسوس. فروغ«

محمد رضا کاییني     دیدگاه


